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Letošní Cenu Albertus za informatiku 
získal učitel náchodského Jiráskova gymná-
zia RNDr. Jan Preclík, Ph.D. „Část této ceny 
určitě patří i SGC, bez vaší podpory bych 
tolik aktivit realizovat nemohl,“ napsal Jan 
Preclík generálnímu řediteli SaarGummi 
pro Evropu Ing. Janu Tichému. Ocenění, 
udělované Matematicko-fyzikální fakultou 

Univerzity Karlovy a několika vědecký-
mi společnostmi, totiž souvisí i s vedením 
technických kroužků na gymnáziu, jejichž 
činnost SaarGummi podporuje.

 „Před více než deseti lety na své do-
movské škole založil robotický kroužek, 
který dodnes vede, posléze nabídku vol-

nočasových aktivit doplnil ještě o kroužek 
3D tisku a modelářství. V rámci školy také 
rozvíjí spolupráci s �irmami a organizuje 
exkurze pro studenty. Řadu let je lektorem 
letní Školy učitelů informatiky, v součas-
nosti vede také dva vzdělávací kurzy MFF 
UK určené pro učitele,“ shrnuje aktivity 
RNDr. Preclíka výbor Ceny Albertus. 

Činnost kroužků výrazně pře-
sahuje rámec školy. Například 
na konci listopadu náchodští 
studenti obsadili první tři mís-
ta v kategorii „Kosmické lodě a 
plavidla“ v soutěži ve 3D tisku. 
Úspěch je o to cennější, že vytiš-
těné modely následně slouží jako 
výukové pomůcky na školách pro 
zrakově postižené.

Další studenti se probojova-
li do �inále Robosoutěže ČVUT. 
S roboty ze stavebnice Lego 
Mindstorms tak navazují na 
úspěchy „předcovidových“ let a 
v polovině prosince budou sou-
těžit s nejlepšími v republice. 
Vysokými školami pořádané sou-
těže mají navíc velkou přidanou 
hodnotu pro každého studenta, 
protože dobré umístění v mno-
hých z nich znamená výhodu při 
pozdějších přijímacích zkouš-
kách, případně i přijetí bez 

zkoušek. 
„Pomalu se vracíme mezi nejlepší v re-

publice, ale covid se podstatným způsobem 
podepsal na zájmu studentů,“ postěžoval 
si vedoucí jednoho z kroužků RNDr. David 
Lichtenberg. „Zřejmě je to tím, že se žáci 
přizpůsobili vynucené pasivitě a napří-

klad v začátečnickém kroužku 
3D tisku máme jen 6 účastníků,“ 
dodal učitel. Podle Jana Preclíka 
je patrný ještě další problém: 
„Vynucená přestávka znamená 
přetržení kontinuity. V našich 
kroužcích vždy perfektně fun-
govala spolupráce, starší a 
zkušenější studenti předáva-
li vědomosti mladším, ty starší 
ovšem nyní postrádáme.“ 

Působení technických 
kroužků v předcovidové době 
nejspíše přispívalo k výrazné-
mu podílu absolventů gymnázia 

pokračujících ve studiu na technických vy-
sokých školách. „Bývalo to okolo 35 procent, 
vloni ale jen okolo 28,“ uvádí RNDr. Preclík. 
Kroužky ale podle něj přinesly ještě další 
efekt. „Skvělé je, že se naši studenti vracejí 
na gymnázium jako vystudovaní učitelé a 
sami nyní kroužky vedou. Takže máme po-
tenciál naše aktivity znásobit a věřím, že se 
zájem studentů o technické aktivity dosta-
ne na úroveň obvyklou před pár lety.“

Naše podpora Jiráskova gymnázia přináší výsledky 

Vítězné	modely	poslouží	dětem	se	zrakovým	postižením	

Mikulášskou besíd-
ku vidělo 120 dětí 

Tradiční mikulášská besídka v kině Luník 
přinesla dětem vánoční příběh „Radujme se, 
veselme se!“ o pouti Marie a Josefa a naro-
zení Ježíška. Loutkové představení s mnoha 
známými koledami připravilo Divadlo U sta-
ré herečky, v sobotu 2. prosince ho ve dvou 
termínech navštívilo 120 dětí s rodiči nebo 
prarodiči. 

Z	Robosoutěže	na	ČVUT	Praha

Petr	Liška
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